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رسانه مستقل

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

کمک یا  رانت پنهان به صنعت هوانوردی؟
  اگرچه کادر درمانی تلاش گسترده ای برای غلبه بر کرونا داشته اند اما واضح است که حل مشکلات 

اقتصادی و معیشتی مردم بر عهده »دولتمردان« است.

  ارزش هواپیماهای موجود در ناوگان شرکت های هواپیمایی داخلی با توجه به قیمت های کنونی در 
بازار هواپیماهای دست دوم است که با کاهش محسوسی رو به رو شده و کمتر از وامی است )140 میلیون 

دلار( که قرار است به آن ها پرداخت شود.

  حاصل »کاهش هزینه ها« و »توافق شرکت های هواپیمایی داخلی« به جهت عدم کاهش قیمت ها 
به زیر حداقل قیمت مصوب برای مسیرهای پروازی چیست؟ برخورداری از یک »رانت عظیم« یا...؟

... ادامه در صفحه 3

ایران بین پنج کشور با بالاترین 
میزان بهبود یافتگان کرونا 

صفحه 2

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

از کورس شهرستانی ها در بازار نقل 
و انتقالات تا سایپای مدل جدید 
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رونق دوباره فوتبال؛ 

چرا سپاهان و استقلال با ادامه 
لیگ مخالفت می کنند؟!

صفحه 8



2
روزنامه

یکشنبه 28 اردیبهشت 99 -  شماره  478

علیخانی درباره اجرای طرح پارک هوشمند حاشیه ای 
با توقف های غیر مجاز خودروها در معابر  برخورد  و 

توضیحاتی داد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از باشگاه خبرنگاران 
جوان، محمد علیخانی رئیس کمیسیون عمران و حمل 
ترافیکی  این سوال که در بسته  به  نقل در پاسخ  و 
هوشمند  پارک  اجرای  برای  تدابیری  چه  پایتخت 
حاشیه ای و ممنوعیت پارک خودرو در مناطق پارک 
به  حاضر  حال  در  گفت:  است؟  شده  اتخاذ  ممنوع 
دلیل شرایط کرونایی پایتخت، قانون پارک هوشمند 
حاشیه ای و اعمال قانون خودرو هایی که در مناطق 
پارک ممنوع توقف می کنند به درستی اجرا نمی شود و 
به زبان ساده قانون در این بخش به حال خود رها شده 

و به شکل جدی دنبال نمی شود.
عضو شورای شهر تهران افزود: شهروندان تصور نکنند 
با اجرای بسته ترافیکی در پایتخت قرار است اتفاق 
خاصی در حوزه اعمال قانون خودرو ها رخ دهد، البته 
با هماهنگی های انجام شده با پلیس راهور قرار است 

در  خودرو  پارک  ممنوعیت  حوزه  در  موجود  قوانین 
مناطق پارک ممنوع با جدیت بیشتری دنبال شود.

علیخانی تأکید کرد: با هماهنگی های انجام شده بین 
دستگاه های مربوطه به دنبال آن هستیم تا با اجرای 
نظم و انضباط ترافیکی، نابسامانی های موجود در حوزه 

پارک خودرو در حاشیه معابر را کاهش دهیم، البته 
در قانون به صراحت آمده در مکان هایی که 

است،  شده  نصب  ممنوع  پارک  تابلوی 
هیچ خودرویی نباید پارک شود.

او با بیان اینکه قانون پارک هوشمند 
در  معابر  از  برخی  در  حاشیه ای 

از  بعد  گفت:  اجراست،  حال 
درباره  تصمیم گیری 

بسته  اجرای  زمان 
پایتخت،  ترافیکی 

هوشمند  طرح 
پارک  حاشیه ای 

با جدیت 

بیشتری دنبال می شود.
علیخانی در پاسخ به این سوال که آیا در زمان اجرای 
محدودیت های ترافیکی در پایتخت طرح رزرو پیش 
اجرا  نیز  ترافیکی  محدوده های  به  خودروها  ورود  از 
می شود یا خیر؟ گفت: رزرو پیش از ورود خودروها به 
محدوده های ترافیکی برای زمانی بود که برای ورود 
سقف  ترافیکی  طرح  های  محدوده های  به 
مجاز تعیین شده بود )۱۰۳ هزار خودرو 
در روز(، اما در بسته ترافیکی پایتخت 
به  خودرو  ورود  از  پیش  رزرو  طرح 

محدوده های ترافیکی اجرا نمی شود.

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۱۱۸ هزار و ۳۹۲ نفر 
در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با 
فوت ۳۵ نفر در ۲۴ ساعت گذشته، جان باختگان کرونا در 
کشور به ۶ هزار و ۹۳۷ نفر رسید اما خوشبختانه ایران بین 

پنج کشور با بالاترین میزان بهبود یافتگان کرونا قرار دارد.
کیانوش جهانپور روز گذشته درباره آخرین آمار مبتلایان 
قطعی به ویروس کرونا در کشور و موارد فوت ناشی از 
بر اساس  اردیبهشت ۱۳۹۹ و  تا دیروز ۲۷  بیان کرد:  آن 
معیارهای قطعی تشخیصی یک هزار و ۷۵۷ بیمار جدید 
مبتلا به کووید ۱۹ در کشور شناسایی شد. از بین مبتلایان 
جدید، ۳۲۵ مورد بستری و ۱۴۳۲ مورد سرپایی و از افراد در 

تماس با مبتلایان بودند که شناسایی شدند.
وی ادامه داد: با این حساب، مجموع بیماران کووید ۱۹ در 

کشور به ۱۱۸ هزار و ۳۹۲ نفر رسید.
جهانپور گفت: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۳۵ 
بیمار کووید۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع جان 

باختگان این بیماری به ۶ هزار و ۹۳۷ نفر رسید.
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت بیان کرد: 
امروز بعد از ۷۰ روز، تعداد موارد فوتی روزانه به کمتر از 

۴۰ مورد رسید. خوشبختانه تاکنون ۹۳ هزار و ۱۴۷ نفر از 
بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. همچنین ۲۷۱۶ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری 

تحت مراقبت قرار دارند.
وی اظهار کرد: تاکنون ۶۷۲ هزار و ۶۷۹ آزمایش تشخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
جهانپور افزود: وضعیت استان خوزستان همچنان قرمز 

است و بیشترین میزان بستری و غربالگری را نیز دارد.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
گفت: کلیدی ترین نکته در مهار کرونا، رهگیری تماس های 
نزدیک محسوب می شود که در اکثر استان های کشور فعال 

شده است. در ۷۰ روز گذشته، کمترین آمار فوت ناشی از 
ابتلا به کووید ۱۹ را امروز داشتیم.

وی بیان کرد: همچنان ایران بین پنج کشور با بالاترین 
میزان بهبود یافتگان کرونا قرار دارد.

جهانپور افزود: به هیچ وجه در وضعیت عادی نیستیم. 
هیچ کجای جهان و ایران وضعیت عادی در مواجهه با این 
ویروس ندارد و شاید به زودی هم نتوانیم وضعیت عادی 
اعلام کنیم. در اکثر شهرهای استان خوزستان وضعیت در 

شرایط فوق العاده است.
وی اظهار کرد: رعایت بهداشت فردی و عمومی همچنان 
باید انجام شود تا بتوانیم آرام آرام به مسیر مهار این بیماری 

نزدیک شویم.
جهانپور گفت: مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا در مورد 
نحوه برگزاری راهپیمایی روز قدس و تجمعات امروز انجام 
شده و به جز مناطق سفید که به صورت تجمع در محل نماز 
جمعه خواهد بود، در تهران نیز راهپیمایی روز قدس را به 
صورت راهپیمایی خودرویی خواهیم داشت. نماز عید فطر 
هم به صورت تجمعات هر ساله در مصلی ها برگزار نمی شود 
و در مساجد به صورت جداگانه و با رعایت پروتکل های 

بهداشتی برگزار خواهد شد.

»محمد علیخانی« تاکید کرد:
برداشته شدن سقف ورود خودرو به محدوده های ترافیکی در روز های کرونایی 

ایران بین پنج کشور با بالاترین میزان بهبود یافتگان کرونا 

خبر

ماکیا علی!
»عثمان« ترور شد. جمعيت 
آن قدر فشار آوردند كه نزديك 
بود »حسنين« له شوند. علي 
سنت  تا  پذيرفت  را  خلافت 
كند.  زنده  را  )ص(  محمد 
ولي ديدار »طلحه و زبير« با 
خليفه تازه مصوبه اي نداشت 
از  ابوتراب  داد.  رخ  جمل  تا 
اول با ادامه كار ديكتاتوري به نام »معاويه« استاندار شامات 
موافق نبود تا هنوز فتنه شتر سرخ موي نخوابيده آتش صفين 
مسلمان سوزي كند و دنباله اش نتيجه مكر پسر نابغه در 
صفين و قرآن هاي سر نيزه بود تا صاحبان كژانديش و نفهم 
پيشاني هاي پينه بسته، علي را به ورطه نهروان بكشاند و کينه 
نهفته در سينه هاي عفوني و چرك آن ها در محراب مسجد 
كوفه سرباز كند آن جا كه گفت:»به خداي كعبه رستگار شدم«.
علي تكليفش را انجام داده و حق دارد احساس رستگاري كند 
سيره اي كه اگر بعضي بفهمند و فقط درست به تكليفشان 
عمل كنند جامعه عاقبت به توفيق است ولي مدعيان »علي 
گونگي« در شعار علي، ولي در عمل دمخور مرحوم »ماكياولي« 

و در واقع ترکیبی عمل می کنند و »ماكياعلي« هستند! 

چرا که در شيوه حكومتداري:

از جايگاه  »زبير« كه  به احساس تكليف ها مثل   -
باجناقي محمد يا »طلحه الخير« كه از لقب انتسابي 
پيامبرگردن كلفت شدند وزارت و استانداري مي دهند 

تا اآش »جمل« ديگري نيفروزند.
- نه تنها كاري به كاخ سبز نشينان وارث عثمان ندارند 
بلكه حتي سالانه مبلغي هم به هر عنوان به آن ها كه 
تا »خرتناق« در دوران خلافت پدر خورده اند مي دهند 

تا فقط ساكت بمانند.
- مدعي همسايه شامي يعني معاويه پسرابوسفيان 
نمي شوند تا جنگ صفين ديگري رخ ندهد. ظلم او 
به مردمش، چه ارتباطي به علي و كوفه دارد حتي اگر 
كمك هم خواست كمك مي كنند تا دولتش سفت تر 

شود.
و  عقايد  و  الذكر«  »دائم  كار خوارج  به  كاري هم   -
نهروان ديگري  تا جنگ  ندارند  تندروي هاي آن ها 
رخ ندهد؛ حتي اگر تندروي هاي آن ها چهره اسلام 
رحماني را زشت كند. اتفاقا آتش تندشان براي انداختن 
به جان فهميدگان و متفكرين ملت خوب است تا 
حساب كار خودشان را بكنند؛ چيزي كه علي حسابش 

را نكرده بود...

استاندار البرز گفت: با رعایت استانداردهای لازم پس از ماه 
مبارک رمضان رستوران ها و مراکز اقامتگاهی بازگشایی 

می شوند.
به گزارش »دنیای هوادار«، عزیزاله شهبازی روز گذشته در 
حاشیه نشست ستاد ملی مقابله با کرونا به ریاست رئیس 
جمهور و با حضور استانداران سراسر کشور که به صورت 
ویدئو کنفرانس برگزار شد افزود: امید است بیمارستان ها 
و مراکز درمانی از وجود بیماری کرونا خلوت شوند و با 
توجه به اینکه پژوهشگران و محققان برای تشخیص و 
درمان گام برمی دارند توفیقات بیشتری در این زمینه 

حاصل شود.
وی  با بیان اینکه به شیب نزولی مبتلایان به کرونا و مرگ 
و میر ناشی از آن نزدیک می شویم، ادامه داد: مصوب شد 
که کنکور سراسری برگزار شود و دانشگاه های سراسر کشور 

از ۱۷ خرداد فعالیت خود را آغاز کنند.
شهبازی با اشاره به اینکه در نشست ستاد ملی کرونا با 
وضعیت  کشور  استانداران  و  جمهوری  رئیس  حضور 
مدیریت کرونا در کشور و مقایسه آن با سایر کشورها بررسی 
شد، گفت: دراین نشست مقرر شد که با رعایت پروتکل 
های بهداشتی برای مقابله با کرونا برخی فعالیت ها در 
سطح کشور و یا نقاط دارای ریسک کمتر از سرگیری شود.
وی افزود: نماز عید فطر در سراسر کشور در مساجد و 
مراکز روباز برپا می شود و راهپیمایی روز قدس نیز در ۲۱۸ 
شهرستان کشور که دارای وضعیت سفید هستند با رعایت 

فاصله گذاری هوشمند برگزار می شود.
استاندار البرز اضافه کرد: در غالب استان های کشور بیماری 
کرونا مدیریت می شود و مردم همراهی بسیار خوبی در 

این زمینه دارند.

خبر اول

»استاندار البرز« خبر داد:

بازگشایی رستوران ها و مراکز اقامتگاهی پس از ماه رمضان

کرونا در ایران

سرمقاله

پس از بيدارى كشيدن در شب قدر اكنون نوبت »بيدار شدن« است.
ان شاالله بيدار شده باشيم و اين شب ها را قدر بدانيم.

هر روز يك قدم به سوى آنچه خدا دوست دارد نشان از بيدار شدن
 و قدرشناسى از اين شب ها خواهد بود.

سعید  شفیعیان

 نویسنده
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یک هزار و ۲۸۶ میلیارد تومان از محل 
میلیارد  یک  منابع  ریالی  اعتبارات 
یورویی صندوق توسعه ملی به صندوق 
اجتماعی  تامین  سازمان  بیکاری  بیمه 

تخصیص یافت.
مبلغ  این  نوبخت«  »محمدباقر  ابلاغ  با 
بابت تامین هزینه های مدیریت تبعات 
از شیوع ویروس کرونا  ناشی  اقتصادی 
به صندوق بیمه بیکاری اختصاص یافته 

است.
شیوع  با  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
بیماری کرونا و تاثیر آن بر کسب و کارها 
در کشور که موجب تعطیلی برخی بنگاه ها 

و به تبع آن بیکاری بسیاری از نیروهای 
کار شد، دولت اعلام کرد که مبلغی برای 
کمک به صندوق بیمه بیکاری اختصاص 
داده است و مقرر شد با واریز آن به حساب 
مشمول  بیکارشدگان  مقرری  صندوق 

قانون کار، واریز شود.
با این مصوبه دولت، وزارت تعاون،   کار 
و رفاه ا جتماعی در اواخر اسفندماه سال 
گذشته سامانه بیمه بیکاری به نشانی 
bimebikari.mcls.gov.ir را طراحی کرد تا 
کارگرانی که به دلیل شیوع ویروس کووید 
۱۹ بیکار شده اند شناسایی و به مدت سه 

ماه از این بیمه بهره مند شوند.

یک هزار و ۲۸۶ میلیارد تومان به صندوق بیمه بیکاری اختصاص یافت

اقتصادی

»وزیر کار« خبر داد:
اعطای تسهیلات کرونا
 به یک میلیون کارگاه

وزیر تعاون،  کار و رفاه اجتماعی گفت: یک میلیون کارگاه 
ثبت شده با سه میلیون و ۲۰۰ هزار کارگر مشمول که از شیوع 

کرونا آسیب دیدند تسهیلات دریافت می کنند.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، »محمد شریعتمداری« افزود: بر اساس مصوبه 
ستاد ملی مقابله با کرونا و ستاد اقتصادی دولت، با همکاری 
بانک مرکزی و از محل منابع شبکه بانکی، ۵۰ هزار میلیارد 
تومان تسهیلات به بنگاه هایی تخصیص خواهد یافت که در 
۱۳ رسته ای که مستقیم یا غیر مستقیم از شیوع کرونا آسیب 

دیده اند فعال هستند.
وی بیان کرد: بر اساس اطلاعات سازمان تامین اجتماعی، 
یک میلیون کارگاه ثبت شده، با ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار کارگر و 
نیروی انسانی مشمول این مصوبه می شوند و این واحدها به 
شرط قبول تعهد حفظ نیروی کار خود که بر اساس فهرست 
بیمه ارسالی به تامین اجتماعی در ماه های دی و بهمن سال 
۱۳۹۸ محاسبه می شود، مشمول دریافت پیامک مراجعه به 

سامانه کارا و ثبت نام دریافت وام خواهند شد.

۱۶ میلیون تومن تسهیلات به ازای هر نیروی انسانی

وزیر کار در حاشیه نشست با رییس بنیاد مستضعفان گفت: 
به ازای هر نفر از نیروی انسانی کارگاه هایی که مستقیم از 
کرونا لطمه دیده اند مبلغ ۱۶ میلیون تومان و به ازای هر 
کارگر کارگاه هایی که غیر مستقیم لطمه خورده اند، مبلغ ۱۲ 
میلیون تومان تسهیلات با نرخ سود ۱۲ درصد تعلق می گیرد؛ 
این واحدها باید بعد از دریافت پیامک به سامانه کارا مراجعه 

و ثبت نام کنند.
وی ادامه داد: پس از ثبت نام، واحدهای صنعتی از طرف 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، واحدهای گردشگری از طرف 
وزارت میراث فرهنگی و گردشگری و واحدهای فرهنگی از 
طرف وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مورد تایید نهایی قرار 
می گیرند و پس از تایید نهایی، به بانک های عامل مراجعه و 
تسهیلات خود را از هفته دوم خرداد به بعد دریافت می کنند.

ساخت ۸۷ هزار واحد مسکونی برای مددجویان بهزیستی

شریعتمداری اظهارداشت: از ابتدای تشکیل سازمان بهزیستی 
تا امروز ۱۲۳ هزار واحد مسکونی در انواع گوناگون در اختیار 
مددجویان و مرتبطین با سازمان بهزیستی قرار گرفته است 
که ساخت ۸۷ هزار از این واحدها در این دولت انجام شده 

است.
برای ساخت چهار هزار واحد  افزود: مقدمات مذاکره  وی 
مسکونی که قبلا یادداشت تفاهم آن با بنیاد مستضعفان 

امضا شده بود، انجام شد.
وزیر کار گفت: تحویل واحدهای مسکونی بخشی از تعهد 
بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی برای ساخت ۱۴ هزار واحد 

مسکونی به خانواده های دارای دو معلول و بیشتر است.
وی افزود: تحویل حدود ۲ هزار و ۴۰۰ واحد مسکونی در 
سطوح روستایی با متوسط ۶۵ متر مربع مساحت با قبول 
انقلاب  بنیاد مسکن  و  بنیاد مستضعفان  از سوی  تعهد 
اسلامی در قالب کمک بلاعوض، تسهیلات و همچنین آورده 
سازمان بهزیستی مورد تعهد طرفین است و امیدواریم این 

واحدها تا پایان سال تکمیل و تحویل خانواده ها شود.
وزیر  کار ادامه داد: در سطوح شهری هم سه هزار و ۵۰۰ واحد 
مسکونی با متوسط ۷۵ متر مربع مساحت که هم اکنون 
نیمه کاره و در مراحل مختلف ساخت و ساز است با کمک 
بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی شامل ۱۵۰ میلیارد تومان 
کمک بلاعوض نقدی و ۷۰ میلیارد تومان تسهیلات قرض 
الحسنه برای تکمیل و تحویل به خانواده ها تامین مالی شده 

و عملیات تکمیل آن ها اجرا می شود.
وی گفت: با ساخت ۱۴ هزار واحد ثبت نام شده خانواده های 

دو معلول خانه دار می شود.

در پی شیوع بیماری کووید19 یا همان »کرونا« در سراسر 
جهان و چون کشور ما در بروز اینگونه مشکلات وسیع 
اجتماعی همواره جزو کشورهای پیشرو در جهان محسوب 
می شود، شاهد بروز مشکلات عدیده اجتماعی و اقتصادی 
در ایران عزیزمان هستیم. اگرچه کادر درمان و مدیریت 
بهداشت و درمان در کشورمان تلاش گسترده ای را برای 
غلبه بر این معضل پزشکی برداشته اند اما دامنه وظایف 
آن ها به حل مشکلات اقتصادی نمی رسد و این بر عهده 
دولتمردان است تا مشکل اقتصادی و معیشت مردم را 
حل و دغدغه های اجتماعی موجود را تا حد امکان کاهش 

دهند. 
در این میان یکی از راه های حل مقطعی این مشکلات 
اهدای »وام های کم بهره« برای برون رفت بنگاه های 
از  خدماتی  و  تولیدی  های  بخش  ویژه  به  اقتصادی 
مشکلات ناشی از کرونا است ولی در شرایطی که بسیاری 
از بخش های اصلی در این زمین گیری اقتصادی هنوز 
جز »وعده« چیزی دریافت نکرده اند اما آن دسته از بنگاه 
های اقتصادی مورد حمایت دائمی مسئولان قرار است 
تمام مشکلات مالی و ایده های بلندپروازانه اقتصادی خود 
را با استفاده از کمک های کرونایی حل و فصل کنند که 
باید این کمک ها را به نوعی برخورداری از رانت قلمداد و 

معرفی کنیم.
اعلام شده که دولت قرار است 2400 میلیارد تومان وام 
کم بهره در اختیار »صنعت هوانوردی ایران« و ایرلاین های 
فعال در عرصه هوانوردی کشور قرار دهد تا به کمک آن 
ها در این ایام کرونایی شتافته و مانع از ورشکستگی آن 
ها شود و صد البته که بخش عمده ای از این وام ها 
باید صرف حقوق عقب افتاده پرسنل این شرکت ها گردد 
تا ایرلاین ها مجبور به کاهش پرسنل خود نشوند. اینکه 
هیات دولت چگونه به این عدد و رقم )2400 میلیارد( 
رسیده و از چه کسانی در این باره مشورت گرفته هنوز کاملا 
مشخص نیست ولی قطعا مدیران هواپیمایی کشوری که 
بدون توجه به وظایف شغلی آن ها حامی تمام قد ایرلاین 
های ایرانی و حافظ منافع آن ها به هر قیمتی هستند به 
همراه انجمن شرکت های هواپیمایی که مسئولیت ذاتی 
آن ها حفظ و افزایش منافع ایرلاین هاست، در تصویب 
این رقم نقش اصلی را بر عهده دارند ولی حالا برای درک 
بهتر موضوع باید به چهار عمل اصلی در ریاضیات متوسل 

شویم تا موضوع روشن تر گردد.
از پرسنل هواپیمایی که شغل آن ها  حقوق آن دسته 
ارتباط مستقیم با پرواز دارد یعنی خلبانان و مهمانداران 
که حداقل 50 درصد ظرفیت پرسنلی ایرلاین ها را تشکیل 
می دهند، تابعی از ساعت پرواز ماهیانه به همراه حقوق 
ثابت است و چون دو سوم حقوق آن ها از بابت محاسبه 
ساعت پرواز و ماهیانه آن ها محاسبه و پرداخت می شود 
بعید به نظر می رسد که ایرلاین ها بخواهند با استفاده از 
وام مذکور، ساعت پروازهای انجام شده این گروه از پرسنل 
را پرداخت نمایند. از پنجاه درصد پرسنل دیگر شاغل در 
ایرلاین ها، 20 درست پرسنل واحد فنی و تعمیرات هستند 
و مابقی پرسنل اداری که حقوق آن ها براساس قوانین کار 
و تقریبا معادل حقوق های پایه در ایران است که با توجه 
به چرخش مالی در ایرلاین ها چندان رقم بالایی محسوب 
نمی شود اما مهم ترین بحث مالی در اینجا، ارزش دارایی 

های تملیکی ایرلاین ها در مقایسه با آنچه که قرار است 
دریافت کنند، می باشد.

اگر 2400 میلیارد تومان را با احتساب قیمت 17 هزار تومانی 
دلار، به ارزش تبدیل کنیم کمی بیش از 140 میلیون دلار 
می شود. حالا اگر 16 هواپیمای تازه خریداری شده »هما« و 
ایرباس های دست دوم »ماهان« را از جمع ناوگان موجود 
در کشور کسر کنیم، ارزش کل دارایی های شرکت های 
هواپیمایی ایران که در میان آن ها شرکت هایی وجود 
دارند که تعداد کل هواپیماهای آن ها دو یا سه فروند است 
)!( بسیار کمتر از نیمی از مبلغ وام اختصاص یافته برای 
آن ها است. به عبارت ساده تر، ارزش هواپیماهای موجود 
در ناوگان شرکت های هواپیمایی داخلی با توجه به قیمت 
های کنونی در بازار هواپیماهای دست دوم است که با 
کاهش محسوسی رو به رو شده و کمتر از وامی است که 

قرار است به آن ها پرداخت شود.
هم اکنون در بازار هواپیماهای دست دوم قیمت MDهای 
تولیدی قبل از سال 2000 میلادی حدود یک میلیون دلار 
و بوئینگ های 737 قدیمی سری 300، 400 و 500 که 
در بازار ایران فعالیت می کنند حدود 2 تا 2.5 میلیون 
دلار آن هم با شرایط فروش اقساطی است. ضمن آنکه 
قیمت قطعات یدکی این هواپیماها به دلیل موج رو به 
افزایش هواپیماهای از رده خارج شده 15 تا 20 ساله، بسیار 
کاهش یافته است. این کاهش هزینه ها را وقتی با توافق 
اخیر شرکت های هواپیمایی داخلی مبنی بر عدم کاهش 
قیمت ها به زیر حداقل قیمت مصوب برای مسیرهای 
پروازی مورد ارزیابی قرار می دهیم و آن را با ضریب اشغال 
پروازهای داخلی با رعایت حداقل استانداردهای حاکم بر 
اقتصاد هوانوردی که بین 60 تا 70 درصد است، مقایسه 
می کنیم بهتر متوجه برخورداری از یک »رانت عظیم« 
در شرایط  داخلی  ایرلاین های  مالی  بنیه  تقویت  برای 
پساکرونایی خواهیم شد که نتیجه آن را در ماه های آینده 

خواهیم دید...

اختصاصی

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

کمک یا  رانت پنهان به صنعت هوانوردی؟ 

کار و تعاون

 دکتر مهرداد فرشیدی

  نویسنده و استاد دانشگاه

اقتصاد و دولت

و  بهداشت  مدیریت  و  درمان  اگرچه کادر 
را  ای  گسترده  تلاش  کشورمان  در  درمان 
برداشته  پزشکی  معضل  این  بر  غلبه  برای 
اند اما دامنه وظایف آن ها به حل مشکلات 
اقتصادی نمی رسد و این بر عهده دولتمردان 
است تا مشکل اقتصادی و معیشت مردم را 
حل و دغدغه های اجتماعی موجود را تا حد 

امکان کاهش دهند. 
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دلیل این حجم از جنجال سازی چیست؟
حتما حالا از خود می پرسید پس دلیل این پروپاگاندای رسانه ای چیست؟ برای توضیح این مسئله مقدمه ای لازم است.

»اشرف غنی احمدزی« رئیس جمهور افغانستان از قوم پشتون که تا به امروز دو بار با تقلب به ریاست جمهوری رسیده و هر دفعه هم مجبور شده قدرت را با »عبدالله عبدالله« رقیب انتخاباتی اش 
تقسیم کند، یکی از ایران ستیزترین شخصیت هایی است که تا به حال افغانستان به خود دیده است. رزومه دشمنی این غلام حلقه به گوش بانک جهانی و آمریکا که با کمک غربی ها و عربستان 
و امارات و تاحدودی ترکیه و پاکستان در افغانستان به قدرت رسیده  با ایران و ایرانی به قدری بلند است که توضیح آن، مثنوی هفتاد من کاغذ است و در هر مقامی که بوده این دشمنی اش را 
هم هرگز پنهان نکرده و از هرگونه ایران ستیزی استقبال کرده است. فقط شمه ای از دریای دشمنی وی با ایران را فهرست وار اینجا می آوریم تا با این موجود ایران ستیز کمی بیشتر آشنا شوید. 

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

ابعاد وسیع جعل یک جنایت! 
آیا ایران ارتباطی با غرق شدن مهاجرین افغان در هریرود دارد؟

رضا تواضعی

  نویسنده

مدتـی اسـت ادعـای جنایـت در حـق مهاجریـن افغـان بـا ایـن روایت کـه از 
سـوی نیروی انتظامی ایران شـکنجه شـده و سـپس به آب رودخانه هریرود 
انداختـه شـده انـد و تعـدادی از آن هـا غـرق و... گردیده اند به جنجال رسـانه 
ای جدیـد بـوق هـای ضـد حاکمیتـی تبدیل شـده و بـا اینکه مقامـات ایرانی 
دسـت داشـتن در چنین کاری را قویا تکذیب کرده  و حتی خواهان تشـکیل 
یـک کمیتـه حقیقـت یـاب از سـوی دو طـرف شـده و وعـده همـکاری همه 

جانبـه بـا دولـت افغانسـتان را در ایـن امـر داده انـد؛ امـا کمـاکان دولـت و 
وزارت امور خارجه افغانسـتان و بسـیاری از رسـانه های افغانسـتان و رسـانه 
هـای خارجـی غربـی معانـد بـا ایـران بـه شـکلی دیوانـه وار بـر طبـل روایـت 
خـود از ایـن موضـوع مـی کوبنـد و ایـن رویـداد ادعایـی را بـه جریانـی بـرای 
نفـرت پراکنـی علیـه ایرانـی و حاکمیت ایران نه فقط در سـطح افغانسـتان و 
منطقـه کـه حتـی دنیا تبدیل کرده انـد. با توجه به اهمیت موضوع و رسـالت 

ذاتـی رسـانه کـه خبررسـانی و تحلیل شـفاف اسـت، روزنامه »دنیای هـوادار« 
کنـدوکاو در بـاب واقعیـت ماجرا و اطلاع رسـانی درسـت در بـاب آن را برخود 
فـرض دانسـته و بـرای آگاهی بیشـتر خواننـدگان محترم روزنامـه، تحقیقات 
و تحلیلـی را حـول و حـوش ایـن رویـداد انجـام داده که طی گزارشـی مفصل 
در منظـر و مرعـای شـما عزیـزان قـرار گرفتـه کـه خوانـدن آن خالـی از لطـف 

نخواهـد بود:

ارتباط غرق شدن مهاجرین افغان در هریرود با ایران چیست؟

طبق ادعای رسانه ها ی افغانستان 57 مهاجر غیرقانونی 
افغان پس از دو ساعت پیاده روی درون خاک ایران توسط 
یک پاسگاه مرزی دستگیر می شوند و پس از گذراندن 
یک شب سخت همراه با شکنجه، مرزبانان ایرانی آن ها 
را مجبور می کنند به درون هریرود بپرند که این باعث 
می شود 17 نفر از آن ها کشته شوند و 23 نفر آن ها 
مفقود شوند. و اما گاف های اساسی و مشکل این روایت 

کجاست؟ 

اولا؛ در این ادعا مطرح شده افراد به هریرود انداخته شده 
و 17 نفر کشته شده اند. اجساد این 17 نفر کجاست؟ چرا 
هیچ فیلم یا عکس رسمی ای از این 17 نفر کشته شده 
وجود ندارد؟ طبق ادعای »کمیته حقیقت یاب« وزارت امور 
خارجه افغانستان گفته تا به امروز فقط مرگ 10 نفر را به 

طور قطعی تایید می کنیم.

دوما؛ در این ادعا مدعی شده اند 23 نفر مفقود شده اند؛ 
یکی نیست از این ها بپرسد مگر هریرود، رود نیل است که 
کسی در آن مفقود شود و فی المثل تمساح های معروف 
نیل او را بلعیده باشند؟ یک رود با عمق بسیار کم که در 
عمیق ترین قسمت هایش عمق آن به 1.5 متر هم نمی 
رسد، چگونه می تواند 23 نفر را در خود مفقود کند و تا به 

امروز هم کسی اجساد آن 23 نفر را از آب نگرفته باشد؟

سوما؛ این فوت شدگان و مفقودین و بازماندگان این 
جنایتِ ادعایی،  اسم و رسمی ندارند که پس از این همه 
داد و بیداد رسانه ای که حول این موضع به راه افتاده، 
عده ای از رسانه های مستقل سراغ بازماندگانش و یا  
خانواده های فوت شدگان و مفقودینش بروند و از چند و 
چون ماجرا در مقابل دوربین های تلویزیونی شرح ماوقع 
بخواهند؟ یا بیاند یک کنفرانس مطبوعاتی درباره چگونگی 
شکنجه و غرق شدن شان و اسم و نام و نشان مامورین 
مرزبانی ایرانی که چنین بر سر آن ها آورده اند بدهند؟ چرا 

این ماجرا این قدر ابعاد پنهانش زیاد است؟ 

روایت ماجرا و پرسش های فراوان 
فارسی ستیزی و مقابله با زبان فارسی چه در زمانی که رئیس دانشگاه کابل بود و چه امروز که با تقلبی آشکار بر مسند ریاست جمهوری 
افغانستان رسیده یکی از بارزترین ویژگی های اشرف غنی است. در زمان وی نام زبان فارسی به شکل رسمی به  »دری« در  افغانستان 
تغییر پیدا کرد و بارها سعی شد لغات فارسی رایج در افغانستان با کلمات مجعول دیگر جایگزین شود که معروف ترین آن جنجالی بود 

که بر سر تغییر لغت »خیابان« به »سرک« در هرات راه افتاد.
1

افغانستان در زمان اشرف غنی، ولایت هرات و برخی مناطق از ولایات نیمروز و فراه را عملا به منطقه ای برای جنگ اقتصادی با ایران تبدیل 
کرد که به دو شکل انجام می شد. یکی اینکه دلار به شکل پالتی از ایران به آن جا می رفت و توسط صراف های اماراتی و عربستانی به دو 
برابر قیمتی که در ایران بود خریداری می شد. یعنی دلار در ایران 3600 تومان بود ولی در آن جا دلار ایران را نزدیک هشت هزارتومان می 
خریدند و وقتی دلار به 8 هزار تومان رسید آن ها تا 15 هزار تومان پول می دادند و این رویه به قدری ادامه یافت تا دلار در ایران به 19 هزار 
تومن هم رسید. )البته اربیل در اقلیم کردی عراق هم کانون دیگر این قاچاق ارز و جنگ اقتصادی عربستان و امارات با ایران بود( و دومی 
پایگاهی برای خرید دام های ایران به خصوص دام های مولد ایران با قیمت های نجومی بود که در ایران بحران گوشت و جهش  قیمت 

گوشت )به خصوص گوشت گوسفند( ایجاد کرد.

3

در زمان وی با اینکه بیشتر آب های روان و رودهای افغانستان در شرق  این کشور است که از جنوب وارد پاکستان می شود اما نهضت 
سدسازی روی رودهای معدودی که به ایران می ریزد به راه افتاد و این رویه که با کمک پول های عربستان و کمک ترکیه پیش می رود 
باعث خشکی بسیاری از نقاط در سیستان و بلوچستان ایران و حتی خراسان جنوبی و رضوی شده و ضربات ویرانگری را به کشاورزی و 
حتی آب شرب مناطق شرقی ایران زده است.  به هیچ عنوان هم حقابه ایران از هیرمند و رودهای دیگر و یا سد کجکی و سد سلما را نمی 

دهد و در مقابل دادن حقابه از ایران نفت مجانی درخواست می کند!

2

اشرف غنی لشکر فاطمیون را در شمار گروه های تروریستی افغانستان قرار داد و حتی تلویحا ایران را تهدید کرد که به مجاهدین خلق 
)منافقین( در »شیندن« پایگاه می دهد که البته با واکنش سخت و تشرایران مبتنی بر برخورد سخت نظامی و برخی اقدامات دیگر ایران 

مواجه شد و فورا فتیله حماقتش را پایین کشید. 4
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5 اجتماعی

از  ای  قطره  شد  گفته  که  نمونه  چند  این 
دریای دشمنی این فرد با ایران و ایرانی است 
و قطعا چنین فردی پس از اینکه دوباره با 
تقلب به منسب ریاست جمهوری افغانستان 
مامور  که  را  اش  ستیزانه  ایران  رویه  رسید، 
آن است هرگز رها نخواهد کرد به خصوص 
و  فزوده  صفرا  سرکنگبین  قضا  از  که  حالا 
ضعیف شدن اقتصاد ایران و پول ملی ایران 
باعث شده بسیاری از مهاجران افغان نه تنها 
دیگر تمایل چندانی به آمدن به ایران نداشته 
به  برگشتن  حال  در  برخی  حتی  که  باشند 
فشار وحشتناکی  این  و  افغانستان هستند 

به اقتصاد فاسد افغانستان وارد آورده که به 
شدت به کمک های بین المللی وابسته است. 
شخصیت ایران ستیز اشرف غنی و وضعیت 
ریاست  انتخابات  از  پس  وی  بغرنجیکه 
جمهوری از منظر سیاسی و اقتصادی با آن 
رو به روست او را به شکل هولناکی مستعد 
امروز  به  تا  آنچه  از  بدتر  کاری  پذیرفتن هر 
علیه ایران کرده، می کند و برای فشار بر ایران 
اربابان غربی و  برای  بیشتر  و خوش رقصی 
عربی اش حالا حاضر به هر کاری است که 
مطمئنا تشدید جنگ روانی علیه ایران با کارت 

مهاجرین تازه شروع ماجراست.

اول اینکه ایران و ایرانی ابدا نباید در دام نفرت پراکنی ای که منظور نظر این جنگ روانی 
است بیفتد و رفتار برادرانه خود را با مهاجرین مظلوم افغان تغییر دهد. قطعا اولین هدف 
این جنگ رسانه ای افزایش حس نفرت ایرانیان از مهاجرین افغان است که بسیاری از 
آن ها در برگشت به افغانستان سفیر برادری و دوستی دو ملتی هستند که روزی یک 
ملت بوده اند و منهای حس انساندوستی که ما به این عزیزان باید داشته باشیم بدانیم 
که این عزیزان سربازان جنگ نرم و ایجاد هژمونی فرهنگی ایرانشهری در شرق ایران، از 
هیرمند تا آمودریا هستند و ایران در این راه باید از همه راه های ممکن و مشروع  برای 
روشن شدن ابعاد این ادعا و مقابله با جنگ رسانه ای که به راه افتاده، استفاده کند تا راه 

بر چنین حرکاتی در آینده بسته شود.

دوم اینکه طبق اصول درست نباید از یک رئیس جمهور متقلب حمایت شود و حمایتی 
اگر هست کماکان باید از نامزد محق که همان دکتر عبدالله عبدالله صورت گیرد و نگذارند 
قدرت یکپارچه در دستان این فرد ایران ستیز )اشرف غنی( قرار گیرد که می تواند برای 

ایران عواقب شومی داشته باشد.

سوم اینکه ایران هرگز نباید در دام پروپاگاندا علیه طالبان افغانستان که با طالبان پاکستان 
و داعش مرزبندی جدی دارند و حتی برای اینکه خود را از آن ها متمایز کنند نام امارت 
اسلامی افغانستان بر خود نهاده اند بیفتد. طالبان افغانستان امروز یک جریان ملی گرای 
دینی بومی در افغانستان است که دشمن خود را آمریکا و غرب می داند و ابدا با جریانات 
سلفی مورد حمایت عربستان و امارات سر آشتی ندارد و به هیچ عنوان به دنبال دشمنی 
با ایران هم نیست و هیچ گروه معارضی با ایران را حمایت نکرده و بارها نشان داده به 
دنبال حسن همجواری با ایران است. ایجاد یک گفتگوی افغانی-افغانی بین طالبان و 
گروه هایی از مجاهدین سابق با وساطت ایران و تشکیل یک قطب قدرتمند در مقابل 
قطبی که از سوی آمریکا و عربستان حمایت می شود می تواند هم خطر داعش و گروه 
های سلفی را از مرزهای شرقی ایران دور کند و هم قدرت قطب همسو با آمریکا را در 

افغاسنتان مهار کند و هم برای مردم افغانستان آبادانی بیشتری به همراه داشته باشد.

چهارم اینکه سربسته و کپسوله می گویم؛ ایران می تواند حمایت های خود را از شیعیان 
افغانستان در هزاره جات بسیار بیشتر از این که هست کند. به خصوص اینکه آن ها از 
بیش از اقوام دیگر افغانستان مورد نفرت داعش و هدف حملات وحشیانه آن ها هستند 
و با این حمایت بیشتر به خصوص از بعد نظامی، آن ها را هم به ضلعی دیگر در پازل 

مقابله با قطب مورد حمایت آمریکا تبدیل کنیم.

پنجم اینکه بندر چابهار به عنوان تنها راه دسترسی افغانستان به دریاست و فعلا جایگزینی 
برای افغانستان وجود ندارد. )البته افغانستان از بنادر کراچی و گوادر در پاکستان هم می 
تواند استفاده کند که به دلایل مختلف از جمله اخلاف ارضی افغانستان و پاکستان بر سر 
خط دیورند و حمایت هند از دولت افغانستان و مشکلات پاکستان با هند از یک سو و 
هند با چین که امروز اصلی ترین شریک امنیتی و اقتصادی پاکستان است، اصلا شدنی 
نیست( سیاست های ایران در تامین کالای افغانستان از بند چابهار می تواند مورد بازبینی 
جدی قرار گیرد و دولت افغانستان را در مخمصه قرار دهد. این ها و راهکارهای دیگری که 
احتمالا برخی از آن ها هم اجرا شده و یا همین حالا هم در حال اجراست گرچه به تمامی، 
خطر ایران ستیزان را در شرق ایران از بین نخواهد برد و ما باید باز هم منتظر این دست 
اقدامات مخرب از سوی ایران ستیزان ارگ ریاست جمهوری افغانستان با حمایت حامیان 
غربی عربی شان و رسانه های تحت امرشان باشیم اما قطعا این رویه ها و کارکردهای 

ما، آن ها را برای اینگونه رفتارهای ایران ستیزانه، وادار به محاسبات بیشتر خواهد کرد.

چه باید کرد؟ 
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شهری

»دنیای هوادار«  بررسی می کند؛

آلودگیِ نوری؛ مشکلِ جدیدِ شهرهای امروزی
تولیدکنندگان  پسماند  هزینه خدمات

 انتقال را پرداخت کنند

ورودِ پلیس دوچرخه سوار  به تهران

به گفته عضو شورای شهر کرج، افراد ساکن در شهرها بایستی 
بهای خدمات شهر و تولید پسماند را بپردازند.

به گزارش »دنیای هوادار«، سارا دشتگرد در هشتاد و دومین 
کمیسیون برنامه و بودجه، حقوقی و املاک گفت: فرهنگ 
زندگی  کیفیت  با  آن  مستقیم  رابطه  و  عوارض  پرداخت 
شهری و برخورداری مردم از خدمات شهرداری باید در میان 
شهروندان نهادینه شود، تا آنها نسبت به پرداخت به موقع 

مالیات و عوارض شهری و بهای خدمات شهر ترغیب شوند.
او با بیان اینکه شهرداری باید از طریق حوزه های فرهنگی و 
اجتماعی در جهت ترویج این فرهنگ تلاش کند، افزود: طبق 
قانون، شهرداری سازمان مردم نهادی است که وظیفه تأمین 
بخش اعظمی از نیازهای شهری شهروندان را بر عهده دارد و 

هزینه خدمات ارائه شده را با استفاده از مکانیزم خاصی که 
عوارض شهری و بهای خدمات نامیده می شود از ساکنان 

حقیقی و حقوقی آن شهر دریافت می کند.
دشتگرد بیان کرد: مدیریت شهری ضمن فرهنگسازی در این 
زمینه، باید اعتماد و رضایت شهروندان را بیش از پیش جلب 
کند، تا شهروندان نیز با شهرداری همکاری و مشارکت داشته 
باشند، باید فرهنگی نهادینه شود تا مردم به اهمیت پرداخت 
بهای خدمات شهر پی ببرند و بدانند هزینه ای که پرداخت می 

کنند برای رفاه و آسایش خودشان صرف می شود.
او گفت: از شهروندان تقاضا می کنیم بهای خدمات را پرداخت 
کنند تا از این طریق برای آبادانی بهتر شهر و بیش تر شدن 

سرعت اجرای پروژه های عمرانی به شهرداری کمک کنند.

در راستای قانون هوای پاک، 550 کیلومتر مسیر دوچرخه 
در پایتخت تا سال ۱۴۰۱ احداث می شود.

یعقوب  از همشهری،  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
نقل  و  حمل  سیستم های  توسعه  واحد  مدیر  آزاده دل 
پاک شهرداری تهران درباره توسعه مسیرهای دوچرخه در 
پایتخت گفت: بر اساس برنامه ای که در شهرداری تهران 
سال ۹۷ تصویب شد هر منطقه در پایتخت باید تا سال 

۱۴۰۱ سالانه ۵ کیلومتر به مسیر دوچرخه آن افزوده شود.
او گفت: این برنامه پنج  ساله تا حدودی با پیشرفت همراه 
بوده ولی انتظارات مورد نیاز هنوز حاصل نشده است چرا 
که سهم هر منطقه سالانه ساخت ۵ کیلومتر مسیر دوچرخه 

است که در این زمینه عقب ماندگی هایی وجود دارد.
مدیر واحد توسعه سیستم های حمل و نقل پاک شهرداری 
کیلومتر مسیر  به ۵۵۰  پایتخت  اینکه  به  اشاره  با  تهران 
دوچرخه نیاز دارد، گفت:  بخش زیادی از اعتبار مورد نیاز 
مناطق  شهرداری های  طریق  از  دوچرخه  مسیرهای  ایجاد 

تأمین می شود.

آزاده دل گفت:  در حال حاضر ۱۸۰ کیلومتر مسیر دوچرخه در 
پایتخت داریم که بیش ترین مسیر مربوط به منطقه ۸ و 

کمترین مسیرها مربوط به منطقه ۱۰ و ۱۷ است.
او با بیان اینکه توسعه مسیرهای دوچرخه در دستور کار 
جدی شهرداری قرار دارد همچنین تا سال ۱۴۰۱ ان شالله 
داشت،  خواهیم  تهران  در  دوچرخه  مسیر  کیلومتر   ۵۵۰
کرونایی  دلیل شرایط  به  که  اسفند سال پیش  گفت:  در 
به نوعی پایتخت تعطیل بود ساخت مسیرهای دوچرخه 
ترافیک و شلوغی  لغو طرح  با  اکنون  سرعت گرفت ولی 

خیابان ها این موضوع با کندی زیادی همراه شده است.
مدیر واحد توسعه سیستم های حمل و نقل پاک شهرداری 
تهران به ضرورت همراهی دستگاه های مختلف از جمله 
پلیس جهت ساخت مسیرهای دوچرخه اشاره کرد و گفت:  
در مورد موضوع پلیس دوچرخه سوار نیز شهرداری تجهیزات 
مورد نیاز از جمله کانکس و دوچرخه را در اختیار پلیس 
قرار داده است و جزئیات بیشتر در این زمینه باید از پلیس 

پیگیری شود.

در  مهندسی  جدول های  ضوابط  از  خارج  اقداماتی 
پروژه های شهری چه به صورت بیولوژیک چه روحی-
روانی سبب ایجاد آسیب های بسیاری به شهروندان از 
جمله شدت گرفتنِ آلودگی نوری می شود که یکی از 

مشکلات جدید شهرهای امروزی است.
حامد  ایسنا،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
میرزاخلیل تاکید کرد: در بخش دیگری از صحبت های 
خود گفت: آلودگی نوری موضوعی است که چند وجه 
دارد، به طوری که اگر از یک منجم بپرسید آلودگی نوری 
»آسمان تاب »  و  ستاره ها  یاد  است  ممکن  چیست 
شهرها در رصدگاه ها بیفتد که مزاحم نمایش ستاره ها 
هستند. اگر از یک فعال محیط زیستی این سوال را 
بپرسید بحث آسیب هایی که به جانوران و حیوانات 
شب زی وارد می شود، مطرح خواهد شد. اگر از گیاه 
نور، خورشید و  با  ارتباط گیاه  شناس بپرسید بحث 
حتی نورپردازی شبانه به درختان به ذهنش می رسد و 
اگر از یک حقوق دان بپرسید که آلودگی نوری چیست 
بحث جرم و جرم خیزی و امنیتی که نور در فضای 
رو  این  از  می کند.  مطرح  را  می کند  تامین  شهری 
مسئله آلودگی نوری شاخه های مختلفی دارد و بسته 
به اینکه هر کسی به ظن خودش به شکلی می خواهد 

به آلودگی نوری نگاه کند، متفاوت است.

تبعات نورپردازی درختان

این پژوهشگر آلودگی نوری که آلودگی نوری چه مضرات 
و مشکلاتی را می تواند به لحاظ زیست محیطی برای 
شهرها به وجود آورد، اظهار کرد: بیشتر شهرداری های 
را  بزرگ کشور، درختان محیط های شهری  شهرهای 
نورپردازی می کنند تا رنگی به شهر بدهند اما این اقدام 
به درختان که از زیرساخت های محیط زیست شهری 
و غیر شهری هستند، آسیب وارد و آن ها را  ضعیف 
می کند یا بسته به گونه درخت عمر آن را ۶ تا ۱۰ سال 

کاهش می دهد.
وی ادامه داد: حیات بسیاری از موجودات بسته به 
درختان  روی  که  حشراتی  از  است.  درختان  حیات 
زندگی می کنند تا پرندگانی که بر درختان لانه سازی و 
هوای سالمی که درختان در شهرها ایجاد می کنند یا 
حتی القای روحیه مثبتی که فضای سبزی که درخت 
می تواند داشته باشد همه باعث می شود که نورپردازی 
به درختان تبعات اجتماعی و محیط زیستی بسیاری 

در پی داشته باشد.
میرزاخلیل در پاسخ به این پرسش که آلودگی نوری و 
نورپردازی درختان چه تاثیری بر حیات پرندگان دارند، 
گفت: نورپردازی درختان ضمن اینکه در فرایند لانه سازی 
باعث  می کند،  ایجاد  اختلال  پرندگان  تخم گذاری  و 
می شود قوه جهت یابی آن ها مختل شود و در نتیجه 
نتوانند لانه خود را به راحتی پیدا کنند همچنین باعث 
مهاجرت پرنده های حساس تر به حاشیه شهرها می شود.

ایجاد آلودگی نوری به بهانه تامین امنیت

میرزاخلیل با بیان اینکه بخشی از مشکلات آلودگی 
نوری مربوط به مسئله تامین امنیت شهروندان در 
شب است و به این بهانه در بسیاری از مواقع تامین 
روشنایی را چند برابر می کنیم، تصریح کرد: به منظور 
تامین امنیت در مکان هایی مانند پارک ها چراغ های 
روشنایی را ارتفاع می دهند و از نوری ۱۰ برابر اندازه 
اینکه درختان زیر  اما به دلیل  نیاز استفاده می شود 
نور این چراغ ها قرار می گیرند، علاوه بر آسیب دیدن 
تاریکی در  ایجاد می شود و گره های  درختان، سایه 
بخش هایی از پارک پدید می آید بنابراین این اقدام 
نه نتها در بسیاری از موارد امنیت را تامین نمی کند 
بلکه باعث افزایش شدت نور، مصرف بالا و اتلاف 
انرژی می شود و حتی می تواند با القای این تصور 
در ذهن شهروندان که به  دلیل روشنایی شب امنیت 

دارند آنان را در معرض خطر بیشتری قرار دهد.
در  شهروندان  امنیت  تامین  مساله  داد:  ادامه  وی 
شب بسیار مهم است بنابراین قبل از اینکه در جهت 
صورت  اقدامی  روشنایی  شدت  کاهش  یا  افزایش 
انجام شود.  این زمینه مطالعه  گیرد، لازم است در 
هرچند تجربه نشان می دهد افزایش شدت نور تاثیر 
نداشته  منطقه  یک  جرم خیزی  کاهش  بر  چندانی 

است.

راهکارهای کاهش آلودگی نوری شهرها

چه  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  میرزاخلیل 
راهکارهایی می تواند به کاهش آلودگی نوری شهرها 
انجام  اصولی  کار  بخواهیم  اگر  گفت:  کند،  کمک 
داشته  شهر  روشنایی  جامع  طرح  یک  باید  دهیم 
باشیم که کارکردهای فضاهای مختلف شهر در آن 
انجام  نورپردازی سلیقه ای  تا دیگر  طرح دیده شود 
به سامان بودن  بتوانیم شاهد یکدستی و  نشود و 
روشنایی نور در شهر باشیم. هرچند که سال هاست 
این طرح در حال نوشته شدن و دست به دست شدن 
میان پیمانکاران است اما براساس پرس و جوهایی 
از آخرین فردی که روی این طرح کار می کند،  که 
کرده ام چیزی از آلودگی نوری در این طرح انعکاس 
داده نشده  است و من امیدوارم در آینده به موضوع 

آلودگی نوری در این طرح پرداخته شود.
این پژوهشگر حوزه آلودگی نوری در ادامه خاطرنشان 
کرد: اگر تامین روشنایی معابر یا نورپردازی فضاهای 
شهری مانند یک پارک را به دست مهندس نورپرداز 
بسپاریم و به او بگوییم که هر بخش از فضای پارک 
گرفته  نظر  در  فعالیت هایی  چه  و  سنین  چه  برای 
شده است، او نیز با توجه به نیاز،  شدت روشنایی را 
تنظیم می کند و در نهایت پارک دارای نوری یکدست 
اتفاق  آن  در  امنیتی  و  تاریکی  گره های  و  می شود 

نمی افتد تا باعث افزایش جرم خیزی شود.

محیط زیستگزارش

پایتخت



یکشنبه 28 اردیبهشت 99 -  شماره  478

روزنامه

7 ورزشی

حاشیه نگاری علیه ورزش
ای  رویه  ایران  ورزش  در 
ها  حاشیه  که  دارد  وجود 
می  دیده  متن  از  بیشتر 
خاطر  همین  به  و  شوند 
ها  رسانه  بیشتر  که  است 
هم بیشتر از اینکه به اصل 
بپردازند سعی می  موضوع 
منتشر  را  مطالبی  کنند 
کنند که رنگ و بوی حاشیه دارد. کافیست به تیترهایی 
که روزنامه های ورزشی و خبرگزاری ها برای مطالبشان 
انتخاب می گنند نگاهی انداخته شود، این تیترها عمدتا 
در مورد جبهه گیری اهالی ورزش علیه یکدیگر است و 
کمتر دیده شده که درباره مسائل فنی یا اتفاقاتی که باعث 

پیشرفت ورزش می شوند تیتری زده شود.
استقلال و پرسپولیس، دو باشگاهی هستند که بیشترین 
حواشی که در ورزش وجود دارد متعلق به آن هاست. شاید 
این مسئله به خاطر پشتوانه مردمی آن ها باشد و رسانه 
ها سلیقه مخاطب را به سمتی برده اند که آن ها علاقه 
دارند حاشیه های تیم های باشگاهی شان را دنبال کنند. 
بازیکنان، مربیان و همه کسانی که چندان سواد رسانه 
ای ندارند هم به قدر کافی به رسانه ها سوژه برای حاشیه 

سازی می دهند.
هر چند نباید همه رسانه ها را علاقه مند به حاشیه سازی 
قلمداد کرد اما متاسفانه بیشتر آن ها چنین خصوصیتی 
دارند و شاید اگر رویه به گونه ای دیکر بود اتفاقات مثبت 
بسیاری در ورزش ایران رخ می داد. در این خصوص می 
توان نمونه های بسیاری را ذکر کرد اما شاید اتفاقاتی که 
ایران رخ  در دوران حضور کارلوس کی روش در فوتبال 
داد بهترین مصداق برای توضیح این موضوع باشد. تجربه 
ثابت کرده هر زمان که رسانه ها از فوتبال ایران حمایت 
کرده اند اتفاقات بسیار بزرگی رخ داده است. نمونه بارز 
آن جام جهانی روسیه بود که همه رسانه ها بسیج شده 
بودند تا تیم ملی فوتبال ایران بتواند کار بزرگی انجام دهد 
و این اتفاق هم رخ داد و فوتبال ایران توانست در گروه 
خود 4 امتیازی شود و اگر کمی خوش شانس بود می 
توانست به عنوان صدرجدول گروه مرگ به مرحله بعدی 

نیز صعود کند.
اما در جام ملت های آسیا اتفاقات به گونه ای دیگر رقم 
خورد. برخی رسانه ها تا جایی که می شد مقابل کی روش 
جبهه گیری کردند و تیم ملی با کلی حواشی راهی دوبی 
شد تا در جام ملت های آسیا شرکت کند اما قابل پیش 
بینی بود که این تیم با آن همه حاشیه نمی تواند عملکرد 
خوبی در این رقابت ها داشته باشد و در نهایت هم همین 
اتفاق رخ داد. این موضوع ثابت کرد که رویکرد رسانه ها 
در خصوص تیم ملی تا چه حد می تواند در عملکرد این 

تیم تاثیرگذار باشد.
رسانه ها همچنان با همان سیاست حاشیه نگاری به دنبال 
جذب مخاطب هستند و به ندرت دیده می شود که آن ها 
منافع ورزش ملی کشور را در نظر بگیرند. شاید دوران آن 
رسیده باشد که مخاطبان این رسانه ها، آن ها را در این 
حاشیه سازی ها یاری نکنند. اگر مخاطب نباشد رسانه مجبور 
است جور دیگری بنوسید و حرف های جدیدی بزند. رسانه 
یکی از اضلاع ورزش کشور است اما همانند سایر اضلاع 

ورزش، نتوانسته به مسئولیت خود به درستی عمل کند.

دیدگاه

رفته رفته تیم ها در تکاپوی خرید بازیکن برای لیگ برتر 
والیبال ۹۹ هستند، برخلاف سال های گذشته تیم های 
شهرستانی خیلی زود وارد بازار نقل انتقالات شدند؛ طوری 
که تیم های پایتخت نشین از کورس شهرستانی ها عقب 
ماندند. از شروع یارگیری شهداب یزد تا عقد قرار داد چند 
ملی پوش با تیم شهرداری ارومیه، البته سپاهانی ها هم 
تحرکاتی را آغاز کردند و اگر فردا شنیدید بهروز عطایی با 

دو جین ستاره به سایپا پیوست تعجب نکنید.
شهداب یزد اولین باشگاهی بود که فصل نقل و انتقالات 
را استارت زد، عباسعلی میرحسینی فصل گذشته که در 
دو سمت مدیرعامل و سرمربی فعالیت می کرد امسال 
سمت  در  تنها  شهداب  مدیره  هیات  و  مالک  نظر  با 
مدیرعاملی باقی ماند تا محمدعمده قیاسی سرمربی فصل 
قبل شهرداری ورامین به شهداب بپیوندد، البته بازیکنانی 
چون مهدی مهدوی، میکائیل تاجر، سلیم چپرلی، بهنام 

حاجی پور و بابک امیری به این تیم پیوستند.
پیمان رضایی مدیرعامل باشگاه شهرداری ارومیه که در 
روزهای قبل به هواداران تیم وعده داده تیم متفاوتی 
را راهی لیگ برتر می کند، قرارداد پیمان اکبری سرمربی 
فصل گذشته خود را تمدید کرد و به همراه آن با بازیکنانی 
چون محمدطاهر وادی، پوریا یلی و میثم صالحی به 
توافق رسید؛ همچنین پوریا فیاضی، محمدرضا حضرت 
پور و امیر خداپرستی قرارداد خود را با باشگاه شهرداری 

ارومیه تمدید کردند.
از اصفهان خبر می رسد سپاهان با رحمان محمدی راد که 
قرارداد سه ساله با این باشگاه دارد ادامه می دهد و آن ها 
قصد دارند امسال با یک تیم مدعی وارد عرصه لیگ برتر 
شوند و گفته می شود سپاهانی ها با علی اصغر مجرد، 
مهدی مرندی، پرویز پزشکی و محمدجواد معنوی نژاد 

باب مذاکره را آغاز کردند.
والیبال  برتر  لیگ  برای  تصمیمی  هنوز  مازندران  کاله 
نگرفته، هرچند که در برخی از محافل والیبالی از عدم 
تیمداری این باشگاه در لیگ برتر صحبت می شد که این 
موضوع بعید به نظر می رسد و ممکن است تیم کاله با 
ترکیبی بومی وارد لیگ برتر ۹۹ شود، البته خبر جدایی 

بهروز عطایی از این باشگاه هم به گوش می رسد.
انحلال و انصراف باشگاه فولادسیرجان ایرانیان از لیگ 
برتر هفته گذشته تیتر رسانه های والیبالی کشور شد که 
با واکنش رئیس هیات والیبال سیرجان مواجه شد و 
تکذیب کرد، احتمالا تندروان هدایت سیرجانی ها را برای 

یک فصل دیگر برعهده خواهد گرفت.

از ورامین هم خبرهای خوبی به گوش نمی رسد. ظاهرا 
و  شده  قطعی  شهرداری  باشگاه  از  ستاره  چند  جدایی 
سرمربی فصل گذشته ورامینی ها به شهداب پیوست، 
باید منتظر ماند و دید مسئولان شهرداری ورامین چه 
تصمیمی برای این تیم خواهند گرفت، البته گفته می 
شود علیرضا طلوع کیان مربی فصل گذشته پیکان و تیم 
ملی جوانان هدایت شهرداری چی های ورامین را برعهده 

خواهد گرفت.
هنوز خودروسازان تهرانی در بازار نقل و انتقالات آفتابی 
نشدند، از سوی پیکانی ها هنوز اقدامی صورت نگرفته،  
اما حبیب کاشانی مدیرعامل سایپا ظاهرا علاقه زیادی 
به والیبال دارد و چندین جلسه در خصوص تیم والیبال 
برگزار کرده است، حال اگر بهروز عطایی سرمربی فصل 
گذشته کاله مازندران را با دو جین ستاره در سایپا دیدید 
تعجب نکنید. ممکن است عطایی با تیمی مدعی در 

قامت سرمربی گری تیم سایپا در لیگ ۹۹ دیده شود.
در روز های آینده باید منتظر حضور سایر تیم های لیگ 
برتری در بازار نقل و انتقالات والیبال باشیم، هرچند که 

خبر انحلال چند باشگاه لیگ برتری به گوش می رسد. 
فدراسیون  رویدادهای  رئیس کمیته  »شهرام عظیمی« 
والیبال در گفتگو با خبرنگار »دنیای هوادار« در خصوص 
زمان آغاز لیگ برتر والیبال گفت: ما منتظریم تا ستاد ملی 
مبارزه با کرونا ممنوعیت فعالیت های ورزشی را بر دارد، 
ما تابع مقررات هستیم و طبق آن برنامه ریزی می کنیم.

وی تصریح کرد: پیش بینی کردیم اگر شرایط خاصی در کشور 
در رابطه با بیماری کرونا پیش نیاید و ممنوعیت های ورزشی 

برداشته شود از شهریور ماه لیگ برتر را آغاز می کنیم.
رئیس کمیته رویدادهای فدراسیون والیبال با بیان اینکه 
جدول و پلن های برگزاری لیگ برتر و لیگ دسته اول را 
طراحی کردیم: افزود: برنامه لیگ را طوری برنامه ریزی 

کردیم تا تیم ها هفته یک بازی انجام دهند.
شهرام عظیمی در پاسخ به سوالی درباره ی انحلال تیم 
فولاد ایرانیان سیرجان، بیان کرد: ۲۲ اردیبهشت ماه نامه 
ای از باشگاه فولاد ایرانیان سیرجان با فدراسیون والیبال 
مکاتبه شد که در لیگ آینده والیبال شرکت نخواهیم کرد 
اما با صحبت های مدیران تیم سیرجان و داورزنی، فکر 
می کنم نماینده سیرجان در لیگ برتر ماندنی شده باشد.

وی خاطرنشان کرد: جلسه ای که در خصوص هشت تیم 
دسته اولی که به مرحله بالاتر صعود کرده بودند برگزار 
شد، در این جلسه تصمیم بر آن شد تا تیم های هورسان 
رامسر و شهرداری جوان ارومیه از لیگ دسته اول به لیگ 
برتر صعود کنند، اگر هر کدام از تیم ها نتوانند شرایط 
فدراسیون والیبال را رعایت کنند تصمیم دیگری خواهیم 

گرفت.

توپ و تور

»دنیای هوادار« گزارش می دهد؛

از کورس شهرستانی ها در بازار نقل و انتقالات تا سایپای مدل جدید 
عظیمی: از شهریورماه لیگ برتر والیبال را آغاز می کنیم

خرید  تکاپوی  در  تیم ها  رفته  رفته 
 ۹۹ والیبال  برتر  لیگ  برای  بازیکن 
هستند، برخلاف سال های گذشته 
تیم های شهرستانی خیلی زود وارد 
بازار نقل انتقالات شدند؛ طوری که 
از کورس  نشین  پایتخت  های  تیم 

شهرستانی ها عقب ماندند. 

میلاد حسین زاده

  خبرنگار

پیش بینی کردیم اگر شرایط خاصی 
بیماری کرونا  با  رابطه  در  در کشور 
پیش نیاید و ممنوعیت های ورزشی 
برداشته شود از شهریور ماه لیگ برتر 

را آغاز می کنیم.

آرش عبدی

 روزنامه نگار
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رونق دوباره فوتبال؛ 
چرا سپاهان و استقلال با ادامه لیگ 

مخالفت می کنند؟!
قبلا  است.  زندگی  فوتبال 
زندگی حالا  مثل  می گفتیم 
اگر  می گوییم خود زندگی. 
خاطرات  مرور  کرونا  ایام  در 
قاب  از  فوتبال  گذشته 
ماندن  واقعا  نبود  تلویزیون 
در 4 دیواری زندگی برایمان 

خیلی دشوار می نمود.
دیروز بوندسلیگا پس از 70 روز تعطیلی استارت و به زودی 
کالچیو و لیگا و لیگ برتر خودمان آغاز می کنند. هرچند کره 
جنوبی اولین کشور آسیایی است که فوتبال را با رعایت همه 
جوانب آغاز کرد تا در دنیای فوتبال اولین کشوری باشد که 

پساکرونا را تجربه می کند.
در مورد شروع لیگ برتر ایران اختلافاتی وجود دارد که سپاهانی 
فعلا با استقلال و تراکتور متحد شده اند تا هرجور که شده لیگ 
همین جا پایان پذیرد و حتی آن ها راضی هستند پرسپوبیش 
صدرنشین از سوی فدراسیون به عنوان قهرمان معرفی شود 
تا در آینده اعلام کنند چهارمین قهرمانی پیاپی پرسپولیس 
رسمی نیست. همه اهالی فن می دانند که پرسپولیس با 
چند پیروزی دیگر در صورتی که رقیبانش همه بازی ها را 
ببرند قهرمان خواهد شد و رکورد سپاهان خواهد شکست و 
استقلالی ها هم اصلا خوش ندارند رقیبشان به این مهم برسد.
از طرفی فشار سپاهان و نفوذ آن ها در فدراسیون پزشکی 
که »مهرزاد خلیلیان« رئیس اصفهانی فدراسیون و مدیرعامل 
نوجوان  یک  مرگ  کردن  بزرگ  و  آنجاست  سپاهان  اسبق 
فوتبالیست فضا را مسموم کرده ولی اراده سازمان لیگ و 
برگزاری مسابقات در همه جای دنیا به نظر می رسد پروژه 
تخریب رکوردزنی پرسپولیس را ناکام خواهد گذاشت و چه 
بسا سپاهان و استقلال اگر مجبور به بازی شوند به امیدهای 
خود میدان دهند تا شاید از این طریق لیگ را به زعم خود از 
رسمیت بیندازند که همه این ها بی فایده است و همه باید 

از قانون تبعیت کنند.
ولی با شما خیلی حرف داریم آقای خلیلیان سرپرست موقت 
فدراسیونی که نزدیک 7 ماه  است روی صندلی جا خوش 
کردید و انتخاباتی که باید ظرف سه ماه بر گزار می شد را با 
بهانه های مختلف عقب انداختید... یقینا با شما چالش جدی 

خواهیم داشت و این جدای از لیگ برتر است.

جهان فوتبال

»روابط عمومی« در همه کشورهای پیشرفته دارای جایگاه 
که  تاثیرگذار هست  بخش  این  قدر  آن  و  است  رفیعی 
شاخه های متعددی از علوم ارتباطات و روابط عمومی در 
دانشگاه های معتبر جهان تدریس می شود. اما می خواهیم 
ببینیم روابط عمومی در ورزش ایران چه مرتبه ای دارد و در 
همین راستا با یکی از کارشناسان و متولیان روابط عمومی 
هم گفت و گویی کردیم که ادامه آن را در ادامه این گزارش 

خواهید خواند.
تا دهه 80 تنها وزارت ورزش یک مدیر روابط عمومی داشت 
که کار سختی هم بر عهده اش بود یعنی هدایت اخبار 
سراسر کشور به سوی رسانه ها و جامعه از یک طرف و از 
بعد دوم که 90 درصد کار را شکل می داد انعکاس منویات 

رئیس دستگاه ورزش و گاهی هم معاونین.
شوربختانه تا کنون هیچ مدیری که تخصص روابط عمومی 
ورزشی داشته باشد در این جایگاه نبوده و آخرین فردی که 
اخیرا انتخاب شده فردی به نام »کاوه احمدی« است که 
از مجلس آمده و سوابق مشخصی در حوزه کلان روابط 
عمومی نداشته است. بحث دستگاه ورزش را به یک روز 
دیگر می سپاریم و می رسیم به دوره ای که روابط عمومی 

ورزش به دنبال تخصصی شدن حرکت کرد.
به دولت اصلاحات که عیسی اسحاقی را مهرعلیزاده به 
سازمان ورزش آورد و اسحاقی هم به درستی انگشت روی 
یک کارشناس ارشد روابط عمومی به نام »اژدر شهابی« 
گذاشت و از آن موقع جایگاه روابط عمومی دستگاه ورزش 
به جایی رسید که مدیرکل به عنوان مشاور رئیس سازمان 
در تمامی نشست های مهم رئیس سازمان باید حضور می 
یافت و بعد هم »پژمان نیاکی« از مدیران خوش سابقه 
رئیس ارتباط با رسانه ها شد و بعد که خود وی شد مدیرکل 
روابط عمومی کم کم فدراسیون ها و ادارات کل ملزم شدند 

برای خود یک مسئول روابط عمومی انتخاب کنند.
تا پیش از دهه 90 می بینیم که فدراسیون ها و یا ادارات کل 
یک نفر مسئول دفتری یا دبیرخانه را حکم روابط عمومی هم 

می دادند و از دهه 90 بود که نیاکی با تشکیل کار گروه های 
مختلف و گردهمایی و آموزش روابط عمومی های استان ها 
و فدراسیون ها جایگاه روابط عمومی در ورزش کشور تا حد 
مطلوبی ارتقا یافت هرچند اغلب هنوز هم تخصصی نیستند 
ولی به لحاظ شکل و چارچوب مستقل محسوب می شوند.
اداره کل ورزش تهران که فقط یکی از حوزه های آن برابر 
دو استان جمعیت دارد از نقاط حساسی است که مدیرکل 
و بالطبع مدیر روابط عمومی اش باید افرادی خاص با 

توانمندی بالا باشند.
آقای »پیام نظر« که سال 90 با تجربه مدیریت روابط عمومی 
فدراسیون اسکی و دفتر مشترک هیات های ورزشی به 
انتخاب شد  تهران  استان  روابط عمومی  عنوان مسئول 
درباره چارچوب کار یک مدیر روابط عمومی در ورزش می 
گوید:»من با یک مثال شروع می کنم. آقای گل محمدی 
وقتی از استان البرز به تهران آمد پس از چند ماه گفت کار 
خیلی سختی دارید چون من در کرج هفته ای حداقل یکبار 
در تلویزیون استان دعوت بودم ولی تهران آن قدر رسانه ها 
درگیر وزارت و استقلال و پرسپولیس و سایر مسائل روز 

هستند که تا به اداره کل تهران برسند...«
وی ادامه داد:»خوشبختانه چون آقای گل محمدی تجربه 
دارد همان ابتدا متوجه اهمیت موضوع شد با این وجود 
بنده با حمایت های مدیرکل و معاونان و همه همکاران 
توانسته ام یک نظم خاصی به روابط عمومی ورزش و 
جوانان تهران بدهم و اکنون که با شما صحبت می کنیم 
روزانه 150 خبر تولیدی روی سایت اداره کل ورزش تهران 
قرار می گیرد. ولی ابتکار جالبی که صورت گرفت که همان 
ابتدا در سال 90 دیدم با 4 تا همکار و نیرو در روابط عمومی 
محال است بتوانیم کار را به خوبی از پیش ببریم این شد 
که شورای هماهنگی روابط عمومی استان تهران را با حضور 
مسولان و رابطین خبری 19 حوزه و شهرستان و 50 هیات 
ورزشی شکل دادیم و ده نفر از بین اعضا انتخاب شدند تا 
این ده نفر مستقیم با روابط عمومی اداره کل و سایر روابط 

عمومی ها در ارتباط باشند.«
این مسئول در خصوص در جایگاهی برای روابط عمومی 
هیات ها و حوزه ها و شهرستان ها و ورزشگاه های بزرگِ 
ملی تبیین شده گفت:»آن ها را به تصویب شورای معاونین 
رساندیم تا ضمانت اجرایی پیدا کند. نتیجه این شد که 
روابط عمومی وقتی جایگاه خودش را یافت روسای هیات 
ها و حوزه ها و... سعی کردند یک نفر تخصصی برای روابط 
عمومی انتخاب کنند؛ تا جایی که الان مسئولان روابط 
عمومی شهرها و حوزه های ما اغلب با حفظ سمت معاون 
اداره و حوزه خود هم هستند و این افتخاری است برای 

روابط عمومی اداره کل تهران. هر سال در روز روابط عمومی 
گردهمایی روابط عمومی های استان تهران را داشتیم و 
تقدیری از برترین ها و البته دوره های آموزشی و ارتقا دانش 

مسولان روابط عمومی را هم از نظر دور نکردیم.«
نظر اضافه کرد:»اینکه 9 سال در اداره کل استان تهران دوام 
آورده ام اول لطف خدا و سپس همکاری مدیران و کمک 
همکارانم در اداره روابط عمومی بوده ولی واقعا کار دشواری 

است. برای همین ابتدا با یک مثال شروع کردم.

ارتقای ورزش استان تهران؛ بزرگترین دستاورد تقویت
 روابط عمومی ها

طی این 4 سال اگر ورزش استان تهران بار دیگر با اختلاف 
در المپیاد ایرانیان و همه شاخصه ها در صدر جدول قرار 
گرفته بخشی از این ارتقا جایگاه یقینا به روابط عمومی 
بر می گردد. وقتی می گویم روابط عمومی یعنی 5 نفر 
از همکاران خوبم و هم شورای روابط عمومی و مسئولان 

روابط عمومی هیات ها و حوزه ها و شهرستان ها.
ارتباطی که اکنون بایسته و خوبی با صدا و سیما و رسانه ها 
بر قرار شده ماحصل تلاشی است که صورت گرفته چون به 
اعتقاد من بچه های روابط عمومی کارشان ابعاد و تفکر و 
نگاهشان در شروع و پایان ساعات اداری خیلی  نمی گنجد 
و این ها اول از همه عشق و علاقه به کارشان دارند و خیلی 
وقت ها روزهای تعطیل هم مشغول هستند و اگر غیر از 

این باشد نمی توان این حجم سنگین کار را به پیش برد.
پیام نظر در انتخابات هیات رئیسه روابط عمومی های 
سازمان ها و ادارات استان تهران با 65  رای نفر اول انتخاب 
شد و اکنون عضو هیات رئیسه شورای هماهنگی روابط 

عمومی های استان تهران می باشد.

مروری بر افرادی که پس از انقلاب مسئول روابط عمومی 
استان تهران بوده اند

59: بازرگانیان
60: محمدباقر فاطمی نسب
60 تا 73: سیروس جعفری

73 تا 80: عباس افشاری
80  تا 83: وحید ابوالحسنی

84  تا 90: امید پورحسین
90  تا به امروز: پیام نظر

خوب شاد از همه این بزرگواران یاد شد و انشالله هر جا 
هستند تندرست باشند و تبریک مجددی می گوییم »روز 
روابط عمومی« را بر تمامی آن ها که عاشقانه در این جایگاه 

بسیار مهم فعالیت می کنند.

گزارش ورزشی

»دنیای هوادار« به  مناسبت روز »روابط عمومی و ارتباطات« گزارش می دهد؛

جایگاه رفیع روابط عمومی در ورزش

سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار

سیدفرشاد فیض آبادی

  خبرنگار

استان  از  وقتی  محمدی  آقای گل 
ماه  چند  از  پس  آمد  تهران  به  البرز 
گفت کار خیلی سختی دارید چون 
من در کرج هفته ای حداقل یکبار 
در تلویزیون استان دعوت بودم ولی 
تهران آن قدر رسانه ها درگیر وزارت و 
استقلال و پرسپولیس و سایر مسائل 
روز هستند که تا به اداره کل تهران 

برسند...«


